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Nechita (ANBR): Hotarârea de Guvern privind sistemul Garantie-Returnare este un

pas pe care îl asteptam de câteva luni de zile

Sistemul de Garantie-Returnare poate deveni o solutie reala pentru ambalajele din industria de bauturi în

România, iar un prim pas pe care îl asteptam deja de câteva luni de zile este adoptarea unei Hotarâri de

Guvern care sa permita implementarea acestui sistem, a declarat, marti, într-o videoconferinta de

specialitate, Alice Nechita, presedinta Asociatiei Nationale pentru Bauturi Racoritoare (ANBR).

 

"Sistemul de Garantie-Returnare poate deveni o solutie reala pentru ambalajele din industria de bauturi în

România. Un astfel de sistem vine cu tinte mari de colectare, contribuie la sortare separata înca de la sursa

ambalajelor de tip PET, aluminiu sau sticla. Speram ca va duce si la o crestere mare a cantitatilor reciclate noi în

tara, astfel încât sa putem sa le folosim ca industrie producatoare înapoi în ambalajele pe care le punem pe piata.

Noi avem convingerea ca vom avea în curând o Hotarâre de Guvern care sa implementeze acest sistem de garantie

- returnare în România. Este un prim pas pe care îl asteptam deja de câteva luni de zile bune. Ne dorim ca acest

cadru legislativ sa fie unul concret, predictibil, corect, astfel încât ulterior acest sistem sa poata fi implementat la

nivel national si accesibil pentru consumatori. Noi am realizat studii independente, împreuna cu experti care au

ajutat la implementarea unor astfel de sistem în alte state membre, si am venit cu exemple concrete pentru a putea

defini principiile de baza ale acestui sistem", a subliniat reprezentanta ANBR.

 

Nechita a adaugat ca modificarile privind trasabilitatea în colectarea, reciclarea si reutilizarea ambalajelor vin cu

foarte multa nevoie de inovatie si investitii în toate zonele industriale.

 

"Industria de bauturi racoritoare a venit cu o noua viziune pâna în 2030 pentru atingerea acestei circularitati în ceea

ce priveste colectarea, reciclarea si reutilizarea ambalajelor noastre si pornim de la principiul ca ambalajul trebuie

privit ca o resursa, nu sa devina deseu. Industria se angajeaza ca, pâna 2025, sa utilizeze ambalaje 100%

reciclabile, iar sticlele din PET sa fie compuse din cel putin 50% continut reciclat. Ne angajam sa colectam peste

90% din ambalajele puse pe piata si sa folosim ambalaje reutilizabile. Obiectivul final este ca, pâna în 2030, sa

putem atinge acest continut de 100% materie reciclata sau regenerabila pentru ambalaje. Toate aceste modificari

vin cu foarte multa nevoie de inovatie si investitie în toate zonele din industrie, atât în ceea ce priveste sectorul

producatorilor, dar si în industria de reciclare pe care contam ca sprijin pentru aceasta dezvoltare. Este nevoie de o

colaborare foarte strânsa atât cu autoritatile, dar si cu cetatenii care trebuie sa devina constienti fata de cât de

important este sa colectam si sa nu mai lasam aceste ambalaje sa ajunga în natura unde nu pot fi refolosite sau

recuperate pentru a deveni resursa si reintroduse în economia circulara", a spus Nechita.

 

Luna trecuta, secretarul de stat în Ministerul Mediului, Apelor si Padurilor, Raul Pop, declara, într-o conferinta de

specialitate, ca sistemul de garantie-returnare este ceva diferit, care se afla în discutie de peste un an, dar care ar

putea sa rezolve doar 5% din problema deseurilor reciclabile.

 

"Ordonanta 74 a venit si a pus în centrul întregii activitati de reciclare a deseului menajer Unitatea

Administrativ-Teritoriala. Din punct de vedere politic este o optiune, nu e ceva neaparat gresit, dar care a prins

UAT-urile si primariile extrem de nepregatite ca sa-si asume acest rol si sunt în continuare cam la fel, cu mici

exceptii. Avem provocari în ceea ce priveste fluxurile traditionale, cum ar fi sticla care, din punct de vedere

comercial, este în momentul de fata un dezastru la colectare (...). Cel mai elocvent exemplu despre cum se poate

face ceva diferit este sistemul de garantie-returnare, în discutie de peste un an. A fost anuntat de ultimii trei

ministri (ai Mediului - n. r.). Când ai trei ministri în decursul unui an, e cam greu sa ai coerenta si consecventa. Nu

este neaparat vina ministrilor. Noi mai avem multe probleme sistemice în afara de acest sistem de

garantie-returnare. El va rezolva sa spunem 5% din deseurile reciclabile, dar mai avem 95% din deseurile

reciclabile plus fractia nereciclabila care trebuie sa aiba alte solutii. Acolo unde decidentul local îsi sufleca
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mânecile si se apuca de treaba o poate face si fara legislatie, atâta vreme cât nu o încalca", a explicat oficialul.

 

Teme precum infrastructura de reciclare a deseurilor, masuri de încurajare pentru colectarea selectiva, precum si

obiectivul României pentru urmatorii cinci ani în materie de reciclare vor fi abordate, marti, în cadrul unei

videoconferinte cu tema "Economia verde 2021- Cum facem din reciclare un mod de viata si cum crestem

economia circulara?", organizata de Ziarul Financiar. 
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